
گروه سینما و تلویزیون- محسنی نسب به چرایی نفروختن فیلم های روی پرده 
سینما که گمان می رفت گیشه را نجات دهند، پاسخ داد.

محسن محسنی نسب نویسنده، تهیه کننده و کارگردان سینما، درباره علت نفروختن 
فیلم های روی پرده گفت: کلیت جامعه به علت فشار های متنوع اقتصادی در فشار هستند؛ 
پس دنبال تفریح نیستند. از طرفی سینما دیگر مرکز تفریح نیست و به مرکزی برای فیلم 
دیدن تبدیل شده و اندک افرادی در آنجا حضور پیدا می کنند. این  دلایل مانند دانه های 
تسبیح به هم متصلند. وی افزود: دلیل دیگر استقبال کم مردم از سینما، سطح پایین فیلم 
هاست. البته من فیلم »شنای پروانه« را دوست دارم و متاسفم که در شرایط فعلی اکران 
شد و نتوانست به خوبی بفروشد. این اثر تنها فیلمی است که در زمینه لات بازی ساخته 
شــده و اراذل و اوباش آن دیگر قهرمان نیســتند. یعنی از یک ژانر نکبتی که از چند سال 
گذشــته و از »ابد و یک روز« شــروع شــد و نکبت را قهرمان نشان داد، فاصله گرفت؛ 
ناگهان آمد و قاعده ها را به هم ریخت. به شــخصه فیلم محمد کارت را دوســت دارم و 
از او متشــکرم که توانست این کار مهم را انجام دهد. این کارگردان ادامه داد: کسانی که 
»شنای پروانه« را دیدند، افرادی بودند که برای تفریح به سینما نرفتند؛ مخاطبانی بودند 
که فقط می خواستند فیلم را ببینند. محسنی نسب با تحلیل عملکرد مسئولان سینمایی در 
شرایط فعلی، بیان کرد: مسئول کسی است که احساس مسئولیت کند و کاری انجام دهد، 
ولی متاسفانه افرادی که پای کار سینمای ما هستند، مسئول نیستند و رئیس هستند. فقط 
ارائه آمار و ارقام به بالادســتی های خود برای آن ها اهمیت دارد. اگر احساس مسئولیت 

می کردند که حجم گسترده ای از بودجه بالقوه سینما از بین نمی رفت.

گروه ســینما و تلویزیون- ســونی اعلام کرد بازیگران و عوامل فیلم سینمایی 
»آنچارتد« مشغول انجام اقدامات احتیاطی هستند تا فیلمبرداری را آغاز کنند.

کمپانی سونی تایید کرد فیلم سینمایی »آنچارتد« که فیلمبرداری آن مدت هاست 
با مشکل مواجه شده، هنوز تولید خود را آغاز نکرده است. عوامل و بازیگران در تلاش 
هســتند تا اقدامات احتیاطی ویژه ای را به منظور مواجهه با همه گیری ویروس کرونا بر 
قرار کنند. گمانه زنی ها پس از آن آغاز شد که تام هالند بازیگر فیلم »مرد عنکبوتی:دور 
از خانه« و بازیگر آینده شــخصیت ناتان در فیلم سینمایی »آنچارتد« عکسی در صفحه 
شــخصی خود منتشــر کرد و زیر آن نوشت روز نخست »آنچارتد«. اما با این حال هنوز 
تولید این پروژه آغاز نشده است. یکی از نمایندگان سونی این موضوع را تایید کرده، اما 

امیدوار است که خیلی زود تولید را آغاز کنند.
هالیوود ریپورتر گزارش داده است که تولید این فیلم ماجراجویانه از ۲۰ ژوئیه آغاز 
خواهد شد، اگرچه شرایط همه گیری ویروس کرونا می تواند شرایط را دوباره تغییر دهد. 
این فیلم سینمایی نمی تواند سکانس های شلوغ را فیلمبرداری کند و تمامی افراد به غیر 
از کسانی که جلوی دوربین هستند ملزم به پوشیدن ماسک هستند. با افزایش مبتلایان به 

ویروس کرونا، تولید آثار در هالیوود نیز می تواند با تاخیر بیشتری مواجه شود.
تولید فیلم ســینمایی »آنچارتد« بعد از چندین بار تعویض کارگردان و همچنین 
نویسنده برای بیش از یک دهه در دست تولید بوده است. بازیگران معروفی چون آنتونیو 

باندراس و سوفیا علی حضورشان در این فیلم تایید شده است.
تاریخ اکران این فیلم ســینمایی نیز تغییر کرده اســت و به جای ۵ مارس ۲۰۲۱ در 

هشتم اکتبر منتشر خواهد شد.

گروه ســینما و تلویزیون-فیلــم کوتاه »مزه« به نویســندگی و کارگردانی میثم 
محمدی در مراحل پایانی تدوین قرار دارد.فیلم کوتاه »مزه« به نویسندگی و کارگردانی 
میثــم محمدی و تهیه کنندگی فاطمه مختاری که فیلمبرداری آن هفته های گذشــته در 
لوکیشن های داخلی و خارجی در شهریار انجام شد، در مراحل پایانی تدوین قرار دارد.

فیلمنامه این اثر فضایی استعاری و نمادین دارد و ماجرای رسیدن یک کودک به آرزویی 
است که مدت ها منتظر آن بوده است.میثم محمدی از روزنامه نگاران و فعالان سینماست 
که بیش از ۱۵ ســال سابقه نویسندگی، سردبیری و همچنین مدیریت رسانه ای پروژه ها 
در عرصه فرهنگ و سینما را دارد که قرار است این فیلم را برای حضور در جشنواره های 
داخلی و خارجی آماده کند.در خلاصه داســتان این فیلم کوتاه آمده؛ »مزه ی هر آرزویی 
از دور جذاب است«یاســین کرمی، آرین واعظی آشــتیانی، فرناز زوفا و احمد نوریانی 
بازیگران این فیلم هســتند. عوامل اصلی این فیلم عبارتند از نویسنده و کارگردان: میثم 
محمدی، تهیه کننده: فاطمه مختاری، مجری طرح: محســن جسور، مدیر تولید: کمیل 
ارجمندی، مدیر فیلمبرداری: علیرضا صلواتی، مدیر صدابرداری: احمد صابری، طراح 
گریم: فرشــته ســطوت، تدوین: کمیل ارجمندی، عکاس: عاطفه نوذری، طراح صحنه 
و لباس: رســول علیزاده، برنامه ریز: محمد باقری، منشــی صحنه: زهرا عزیزی، دستیار 

کارگردان: محمدحسین حسینی، دستیار تولید: ایمان مومنی.

گروه سینما و تلویزیون-بازیگران درجه یک هالیوود روایت گر مجموعه ای برای 
خواب و آرامش برای اچ بی او مکس شــدند.اچ بی او مکس با مجموعه ای چشــمگیر از 
ســتارگان هالیوود از جمله کیانو ریورز، ادریس البا، نیکول کیدمن و ماهرشــالا علی 
همراه شــده تا یک مجموعه جدید برای کمک به خواب و ریلکس کردن درســت کند.

این ســرویس اســتریمینگ دستور ســاخت ۱۰ اپیزود از مجموعه ای به نام »دنیایی از 
آرامــش« را داده کــه به گفته اچ بی او »تصویرهای خیره کننده را با روایت هایی با صدای 
ستاره های درجه یک« ترکیب می کند تا مخاطبان را برای رسیدن به خواب و آرامش کمک 
کند.»دنیایی از آرامش« که نمایانگر نخستین ورود اچ بی او مکس به دنیای سلامت و رفاه 
 Calm« است، نتیجه یک همکاری بین سازندگان اپلیکیشن محبوب خواب و آرامش
and Nutopia« و تیم سازنده مجموعه »یک سنگ عجیب« نشنال جیوگرافیک است.

در هر یک از اپیزودهای نیم ســاعته این مجموعه یک داســتان آرامش بخش تعریف 
می شــود که طوری طراحی شده تا نحوه احساس بیننده یا شنونده را تغییر بدهد. هدف 
این است که »از طریق روایت هایی که با مهندسی علمی ساخته شده اند و همراه موسیقی 
جادویی و تصاویر خارق العاده پخش می شوند، بیننده وارد دنیایی از آرامش بشود و به 
طور طبیعی بدن و ذهن آرام بشوند.« علاوه بر ستارگانی که نام برده شدند، زویی کرویتز، 

اسکار آیزک و کیلین مورفی ستاره »پیکی بلایندرز« هم از جمله راویان این مجموعه 
خواهند بود.جنیفر اوکانل معاون اجرایی بخش برنامه های غیرداســتانی و کودکان 
اچ بی او مکس گفت: »با توجه به اســترس و هرج ومرجی که همه ما در این دوران 
چالش برانگیز تجربه می کنیم، همه مان نیازمند کمی آرامش هدایت شده هستیم. 
با تصاویر آرام بخش و روایت لطیف، این یکی از برنامه های اوریجینال اچ بی او 

مکس است که امیدواریم بتواند تبدیل به بخشی از روتین روزانه شما بشود.«
مایکل اکتون اســمیت از موسســان و مدیران تیم اپلیکیشنی که یکی 
از ســازندگان این مجموعه اســت، گفت: »اپلیکیشن ما کارش را به عنوان 
یک برنامه مدیتیشن آغاز کرد اما برند ما بسیار فراتر از آن رفته است. بسیار 

خوشحالیم که می توانیم جاودی پشت داستان های خواب صوتی خودمان را 
برای نخستین بار به صفحه نمایش هم بیاوریم.«

یک کارگردان سینما؛

سینما در شرایط فعلی جای تفریح نیست

فیلمبرداری »آنچارتد« هنوز
 آغاز نشده است

»مزه« به مراحل پایانی تدوین رسید

اچ بی او با ستارگان هالیوود همراه می شود
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یک مستندساز عقیده دارد: نباید از یاد برد که بحران های انسانی در طول تاریخ بشر توانسته اند تاثیر بسیار مثبتی در فرم و محتوای سینما داشته باشد و فیلم های بهتری را به دنیا معرفی کند.

گروه ســینما و تلویزیون -اتومبیل معروف لئوناردو دی کاپریو و برد پیت در فیلم 
سینمایی »روز و روزگاری در هالیوود« ساخته کوئنتین تارانتینو به حراج گذاشته می شود.

بخشی از رویداد یادگاری ها که توسط پراپ استور برگزار می شود، اتومبیل مربوط به 
دو شخصیت ریک دالتون با بازی لئوناردو دی کاپریو و کلیف بوث با بازی برد پیت است 

که در دو تاریخ ۲۶ و ۲۷ آگوست به حراج گذاشته می شود.
این حراجی در لندن و لس آنجلس مســتقر است و پیشنهاد ها برای خرید به صورت 

آنلاین ارائه می شوند.
ارزش کادیلاک زرد رنگ دیکاپریو در این فیلم ســینمایی حدودا ۴۵ تا ۵۵ هزار دلار 
تخمین زده شــده اســت و خودروی دیگری که متعلق به برد پیت بود نیز رقمی بین ۲۰ الی 
۳۰ هزار دلار برای آن در نظر گرفته شــده اســت. اتومبیل شخصیت دی کاپریو که همیشه 
توسط برد پیت رانده می شد، مدت زمان زیادی را در فیلم به خود اختصاص می داد. چندین 
اتومبیل دیگر نیز مربوط به دهه ۶۰ هالیوود در فیلم سینمایی کوئنتین تارانتینو استفاده شده بود.
در این حراجی، وسایل دیگری از فیلم های هالیوودی به حراجی گذاشته شده که شامل 
لباس مخصوص جان کندی در فیلم »توپ های فضایی« دستکش های سیلوستر استالونه در 
فیلم ســینمایی »راکی«، کت و شلوار مایکل کورلئونه در فیلم سینمایی »پدر خوانده«، کلاه 
خلبانی تام کروز در فیلم سینمایی »تاپ گان«، دوربین آلفرد هیچکاک در فیلم »ورتیگو« و 

همچنین لباس های جنیفر لارنس در فیلم سینمایی »بازی های گرسنگی« می شود.
ماکت سفینه فضایی در فیلم سینمایی »بیگانه« گران ترین وسیله این حراجی است و 

قیمتی برابر با ۳۰۰ تا ۵۰۰ هزار یورو برای آن در نظر گرفته شده است.
در مجموع، این حراجی شامل ۸۵۰ آیتم می شود که قیمت های آن  از ۱۰۰ تا ۵۰۰ هزار 

دلار است. این حراجی در سال ۱۹۹۸ توسط استیفان لین تاسیس شده است.

گروه ســینما و تلویزیون -فیلم سینمایی »متری شش و نیم« و مستند »سایه های 
بی خورشــید« به نمایندگی از سینمای ایران در جشنواره بین المللی فیلم ملبورن امسال 

به نمایش درمی آیند.
جشنواره بین المللی فیلم ملبورن که ابتدا به خاطر شیوع کرونا لغو شده بود، حالا 
از ۶ تا ۲۳ اوت )۱۶ مرداد تا ۲ شــهریور ۹۹( به صورت مجازی برگزار می شــود. در 
نسخه آنلاین این جشنواره، ۷۴ فیلم بلند و ۴۴ فیلم کوتاه از ۵۶ کشور جهان به نمایش 

درخواهد آمد.
فیلم ســینمایی متری شش و نیم به کارگردانی سعید روستایی و مستند سایه های 
بی خورشــید ساخته مهرداد اسکویی نیز به نمایندگی از سینمای ایران در این جشنواره 

مجازی نمایش داده خواهند شد.  
فیلم متری شش و نیم در جشنواره فیلم فجر سال ۹۷ خوش درخشید و در هفتاد 
و ششمین دوره جشنواره فیلم ونیز اکران شد. سایه های بدون خورشید اسکویی نیز در 
نخستین نمایش جهانی خود در افتتاحیه سی و دومین جشنواره بین المللی فیلم مستند 
آمستردام به نمایش درآمد و موفق به کسب جایزه بهترین کارگردانی از این جشنواره شد.  
جشنواره مجازی ملبورن با فیلم فانتزی اولین گاو به کارگردانی کلی رایکارد افتتاح 
شده و با  امِا ساخته پابلو لارین به کار خود پایان می دهد. نکته قابل توجه دیگر این که 

۴۹ درصد از فیلم های جشنواره امسال دستکم یک کارگردان خانم در تیم خود دارند.

جشنواره بین المللی فیلم ملبورن یک جشنواره سالانه فیلم است که از سال ۱۹۵۲ 
هر ساله به مدت سه هفته در ملبورن برگزار می شود. این جشنواره که یکی از قدیمی ترین 
جشنواره های فیلم در جهان است، بیش از ۳۵۰ فیلم از استرالیا و سایر نقاط جهان را در 

بخش فیلم های بلند، مستند و فیلم کوتاه به نمایش می گذارد.

دو فیلم ایرانی به جشنواره »ملبورن ۲۰۲۰« راه یافتنداتومبیل برد پیت و دی کاپریو زیر چکش حراج

بحران ها عاملی در تولید فیلم های بهتر هستند
یک مستندساز:

گروه ســینما و تلویزیون- کرونا 
علاوه بر تعطیل کردن سینماها برای چیزی 
بیش از چهارماه که پیامدی موقت و نتیجه 
شیوع یک پاندمی بود، تاثیراتی بلندمدت تر 
را به همراه داشت که همان پیامدهای منفی 
روانی روی ذهن و روح انســان ها است. 
پیامدهایی که باعث ایجاد ترس و وسواس 
در مردم شده و آنان را از رفتن به مکان هایی 
چون سالن های سینمایی باز می دارد؛ بر این 
مورد البته باید نوسانات کرونا و موج های 
متعدد آن را هم افزود که باعث خالی شدن 
همان نیمــۀ خالی ســینما در این روزها 

می شوند.
بر این اساس سیر صعودی ابتلای به 
کووید ۱۹ طی روزهای اخیر موجب شد تا 
سینماها که کجدار و مریز باز شده و پذیرای 
تعداد محدود تماشــاگر با رعایت فاصله 
اجتماعی بودند )و البته اســتقبال خوبی را 
هم دست کم در تهران شــاهد بودند( بار 
دیگر از جمعیت خالی شــوند و مثلا فیلم 
بالای جدولی شنای پروانه که در نخستین 
هفتــه اکران یک میلیارد تومان فروخت، با 
افت ۳۰۰ میلیون تومانی مواجه شده است.

در این شرایط برخی عنوان کرده اند 
که ســینماها در کنار باشگاه های ورزشی 
و ســالن های آرایشــی جــزو مکان های 
پرخطری هســتند که احتمــال ابتلای به 
کرونا در آنان زیاد اســت؛ این اظهارنظرها 
درحالی مطرح می شود که لزوما مورد وفاق 
همگان نیســت؛ محمدحسین فرح بخش 
تهیه کننده فیلم سینمایی زن ها فرشته اند۲ 
بیان کرده اســت: در شــرایط فعلی سینما 
کم خطرترین محل برای تفریح است چرا 
که همه پروتکل های بهداشتی در سالن های 

سینمایی رعایت می شود.

از سویی برخی بازگشایی سینماها را 
ضروری ندانسته و بازگشایی آن را حیاتی 
تلقی نمی کنند در صورتی که اینجا بحث 
رشــته  ای از مســائل اقتصادی و فرهنگی 
مطرح اســت که اهمیت حضور سینما را 
برجســته می ســازد؛ ضمن این که وقتی 
آلترناتیو دیگری برای سرگرمی مردم پس 
از ماه ها انزوا وجود داشــته شاید از این بعد 
نیز نتوان ایــن موضوع را موضوعی کاملا 

حاشیه ای ملحوظ نظر داشت.
در کنار تمامی این موارد بحث آینده 
سینما نیز مطرح است؛ این که سرانجام این 
اوضاع چه خواهد شد و این که آیا می توان 
چشــم انداز روشنی برای ســینما درنظر 

داشــت؟ آیا اکران آنلاین به شیوه ای غالب 
بدل خواهد شــد یا این که تنها حالت یک 
شیوۀ موقتی را خواهد داشت؟ کرونا چقدر 
محوریت مطرح شــدن در سینما را دارد و 
آیا این زمان، زمان مناسبی برای پرداخت آن 
اســت؟ اینها و بیشمار سوالات این روزها 
وجود دارد که ذهن علاقمندان سینما را به 

خود معطوف داشته است.
نبایــد در پرداخت به ســوژۀ 

کرونا عجله کرد
رضا فرهمند کارگردان مستندســاز 
در واکنش به وضعیت آتی و چشــم انداز 
ســینما، بیان کرد: سینما عنصری است که 
به هرصورت در زندگی جوامع انسانی به 
نحو عمیقی وارد شــده است و البته نباید 
فراموش کرد که ســینما در ســخت ترین 
شرایط زندگی انسانها کمرنگ نشده است؛ 
شاید به نظر برسد که پس از این و به واسطۀ 
مشکلات عدیده ای که بیماری کرونا برای 
ما ایجاد کرده، شرایط اقتصادی برای سینما 
اندکی سخت شود اما به هر نحو سینما زنده 
خواهند ماند و البتــه این موضوع را نباید 
از یاد برد که بحران های انســانی در طول 

تاریخ بشر توانسته است که اثربخشی بسیار 
مثبتی در فرم و محتوای سینما داشته باشد و 

فیلم های بهتری را به دنیا معرفی کند.
بحران کرونا نیز به عنوان یک موضوع 
جهانی قطعا خواهد توانســت تاثیر بسیار 
مثبتــی در ایجاد فرم هــای جدید زندگی 

بشری در سینما داشته باشد.
برنده ســیمرغ بلورین بهترین فیلم 
مستند از بیست و هشتمین دوره جشنواره 

فیلم فجر برای فیلم نیمه بلند اتاق صعود در 
اشاره به اکران آنلاین سینمایی و جایگاه آن 
در دوران پساکرونا، ادامه داد: در هر صورت 
موضوع اکران های آنلاین موضوعی نیست 
که امروز و در شــرایط کرونا بوجود آمده 
باشد؛ اصولا سال های مدیدی است که این 
نوع اکران بعد از اکران های سینمایی وجود 
داشته است؛ اما طبعا تاثیر جدی در اقتصاد 
یک فیلم نداشــته است آن هم در ایران که 
متاسفانه حقوق رایت فیلم وجود ندارد و 
بیش از یک چشــم انداز و راهکار موقت 
نمی توان انتظاری از آن داشت؛ به هرصورت 
بنظر می رسد با گذر از این دوران، سینماها 
دوباره به رونق خودشان بازگردد؛ امیدواریم 
که عبور از روزهای سخت کرونا جامعه را 
وارد بحران های بدتری نکند و سینما در بعد 

اقتصادی خودش دوباره بتواند به روزهای 
نرمال بازگردد.

موضوع کرونا و ماهیت این بیماری 
پدیــده اجتماعی بســیار غریبی اســت 
که تاثیــرات عمیقی بر زندگی انســان ها 
بالاخص در جوامع در حال توســعه دارد. 
بــه طور قطع وقتی یک بیماری می تواند تا 
این اندازه همه گیر و جهانی باشد، به همین 
اندازه هم باید بــرای پرداخت به آن دچار 
تامل و عدم شتابزدگی بود. از سویی دیگر 
اندکی مشاهده در این روزها نشان می دهد 
کــه تولیدات با این موضــوع تا چه اندازه 
بالاســت اما اعتقاد شخصی من به عنوان 
یک مستندساز اصولا صبر وتامل بیشتر در 

موضوع و شتابزده نبودن است.
کارگــردان فیلم های اتــاق صعود 

)۱۳۸۷(، بی قــراری )۱۳۹۰(، تجریــش 
)۱۳۹۱(، لطفاً بوق بزنید)۱۳۹۲(، دیالوگ 
ســه نفــره)۱۳۹۳(، پرســوک )۱۳۹۳( و 
زنانی با گوشــواره های باروتی )۲۰۱۱-
۲۰۱۷( تصریح کرد: بســیار واضح است 
که مستندســازان به عنوان بخشی از سینما 
که اصولا در بحران های اجتماعی بســیار 
سریع تر از سینمای داستانی وارد می شوند 
به این بخش یعنی کادرهای درمانی توجه 
خاصی داشــته اند تا این انــدازه که بنده 
مطلع هستم مستندسازان زیادی جسارت 
و خطر ســاخت فیلم در بیمارستان ها را به 
جان خریده اند که البته قابل تقدیر است و 
امیدوارم حاصل تلاش هایشان تاثیر بسیار 
مثبتــی در بازتاب تلاش های انســانی در 

کادرهای درمانی باشد.

موضــوع کرونا و ماهیت این بیماری پدیده اجتماعی بســیار غریبی 
اســت که تاثیرات عمیقی بر زندگی انســان ها بالاخــص در جوامع 
در حــال توســعه دارد. به طــور قطع وقتی یک بیمــاری می تواند تا 
این انــدازه همه گیر و جهانی باشــد، به همین اندازه هــم باید برای 
پرداخت به آن دچار تامل و عدم شــتابزدگی بود. از سویی دیگر اندکی 
مشــاهده در این روزها نشــان می دهد که تولیدات با این موضوع تا 
چه اندازه بالاســت اما اعتقاد شــخصی من به عنوان یک مستندساز 
اصولا صبر وتامل بیشــتر در موضوع و شــتابزده نبودن اســت.

چرا نولان ۹ سال در ساخت »تلقین« تعلل کرد؟

روایت فرهادی از قصه گویی درسینما 

گروه سینما و تلویزیون- »تلقین« 
)Inception( بــدون تردید یکی از 
شاهکارهای کارنامه هنری »کریستوفر 
نولان« است. پروژه ای سینمایی که این 
کارگردان مشهور به دلایلی ساخت آن 

را ۹ سال به تاخیر انداخت.
به لطف ســاخت فیلم هایی چون 
یادگاری،میان ســتاره ای ، دانکــرک و 
سه گانه شوالیه تاریکی، نولان به عنوان 
یکی از کارگردانان برجسته دوره مدرن 
شــناخته می شــود. فیلم جدید وی با 
نام انگاشــته اگر بتواند با عبور از ســد 
کرونا اکران شــود، نگین جدیدی روی 
تاج این کارگــردان مطرح خواهد بود. 
با وجود داشــتن چنین کارنامه پرباری، 
هنر نولان بیش از همه برای فیلم تلقین 
با بازی لئوناردو دیکاپریو تحسین شد. 
در این فیلم دیکاپریو در نقش دام کاب 
به رویــای ســوژه های موردنظر خود 
دســتبرد زده و بدین ترتیب اسرار مهم 
و مورد نیاز ســازمان های جاسوســی 

و شــرکت های تجــاری و 

چندملیتی را از استخراج می کند.
فیلــم تلقیــن یــک ماجراجویی 
شگفت انگیز در دل حقیقت و لایه های 
متعدد توهم و خیال اســت. سکانس به 
یادماندنی خم شدن نود درجه ای خیابان 
در ایــن فیلــم به یکــی از صحنه های 
افسانه ای سینما تبدیل شده و با گذشت 
یک دهه از اکــران آن، طرفداران هنوز 
درباره معمای ســکانس آخر مربوط به 

چرخیدن فرفره بحث می کنند.
ممکــن اســت شــوالیه تاریکی 
موفق تریــن فیلــم نــولان باشــد اما 
بــدون تردید ایده نــاب تلقین یکی از 
شاخص های مهم میراث سینمایی وی 
است. با این حال جالب است بدانید بین 
شکل گیری ایده اولیه این فیلم تا ساخت 

آن ۹ سال فاصله افتاد.
عجیب نیست اگر فیلمسازی چند 
سالی را صرف پیش بردن یک فیلمنامه 
و خط داســتانی کند. نــولان حدود ده 
ســال قبل از ساخت چنین فیلمی روی 
پیش نویس هــای اولیه آن کار کرده بود. 

تفاوت اصلی اینجاست که معمولا وقتی 
طرح کلی یک پروژه تعیین می شود، کار 
با فیلمنامه نویســی، انجام مراحل پیش 
تولیــد و انتخاب گــروه بازیگری آغاز 
می شــود؛ نولان طرح فیلم تلقین را در 
ســال ۲۰۰۱ به کمپانی بــرادران وارنر 
ارائــه داد اما بعدها اعتراف کرد برای به 
سرانجام رســاندن چنین پروژه  بزرگی 
آماده نیســت و به کســب تجربه بیشتر 

نیاز دارد.
نولان خیلی زود متوجه شد برای 
ساختن درست فیلمی که عمدتا در ذهن 
انسان اتفاق می افتد، به بودجه بالایی نیاز 
اســت که آن زمان به عنوان کارگردانی 
که تازه در کار خود شــکوفا شــده بود، 
به آن دسترســی نداشت. بنابراین موقتا 
ایده تلقین را کنار گذاشــت و در عوض 
ســاخت فیلم ابرقهرمانــی )بتمن آغاز 
می کند(را شــروع کرد. تجربــه کار با 
دی ســی برای نولان دو فایده داشــت؛ 
هم دانــش و ابزار لازم برای ســاخت 
فیلم هایــی در مقیــاس بزرگتر از آنچه 

پیش تــر تجربه کرده بود را به دســت 
آورد و هم شــهرتی برای خود دست و 
پا کرد که راه را برای دستیابی به بودجه 
موردنیــاز برای ســاخت تلقین هموار 

می کرد. 
برخی از فیلمسازان همزمان روی 
چند پروژه  کار می کنند بنابراین اگر کس 
دیگری بود شاید همزمان با فیلمبرداری 
شوالیه تاریکی، نوشتن فیلمنامه تلقین 
را آغــاز می کرد اما نــولان معمولا در 
هر زمان تنها روی یــک پروژه تمرکز 

می کند.
افزایش اعتبــار این کارگردان در 
عرصه ســینما باعث شــد پروژه های 
متعددی به وی پیشــنهاد شود؛ پس از 

بتمن آغاز می کند درگیر ســاخت 
پرســتیژ با بازی هیو جکمن و 
کریستین بیل شــد و پس از آن 
نیز پــروژه شــوالیه تاریکی را 

دست گرفت. 
تمام اینها بدان معنی بود که تلقین 
باید باز هم منتظــر می ماند. در نهایت 

پس از آن که چند فیلم پرفروش و یک 
فیلــم ابرقهرمان موفق بــه کارنامه این 
کارگردان اضافه شــد، نولان و کمپانی 
برادران وارنر ســرانجام در سال ۲۰۰۹ 
کار روی پــروژه تلقین را به طور جدی 

آغاز کردند. 
این فیلم یک ســال بعد یعنی در 
ســال ۲۰۱۰ روی پرده رفت.شاید در 
نگاه اول ســاختن تلقین در همان اوایل 
دهه ۲۰۰۰ ایده جالبی به نظر می رســید 
ما با نگاه به جلوه های بصری تماشایی، 
ریزه کاری و ظرافت هــای به کار رفته 
در روایــت داســتان و تم های علمی-

تخیلی عمیق آن به راحتی می توان تاثیر 
تجربه اندوزی و استفاده از بودجه بیشتر 
را در آن تشــخیص داد. بــدون تردید، 
فیلم تلقین اگر ۹ ســال زودتر از موعد 
ساخته شــده بود تا این اندازه موفق و 

تاثیرگذار نمی شد.   

گروه سینما و تلویزیون-
اصغر فرهادی در مسترکلاسی 
ســینما،  دربــاره  آنلایــن 
کارگردانــی و قصه گویی برای 
مخاطبانش در ترکیه حرف زد.

سازمان رادیو و تلویزیون 

ترکیه )TRT( در جشــنواره روزهای 
 »Punto TRT ۱۲« فیلمنامه نویســی

میزبان اصغر فرهادی از راه دور شد.
فرهــادی در ایــن جلســه که به 
میزبانی فیصل سویســال برگزار شــد، 
با مخاطبانش از طریــق مجازی درباره 
سینما، کارگردانی و قصه گویی صحبت 

کرد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه ۲ نوع 
کارگردان وجود دارد گفت: یک دســته 
از کارگردان ها مانیفســت، ایدئولوژی 
و دردســرهای خودشان را دارند؛ آن ها 
فیلم می سازند تا نیت خودشان را تصویر 

کنند. 
دســته دیگر کارگردان ها اما فکر 
نمی کننــد که فیلم باید این چیزها را بیان 

کند.
فرهادی گفــت: کارگردان موفق 
بیش از همه به ارزش های گذشــته خود 
توجــه دارد و مثلًا خاطرات کودکی اش 

در ساختن فیلم همراه او هستند.

ایــن کارگردان برای نمونه به فیلم 
»جدایی« اشــاره کرد و گفت: برای مثال 
در این فیلم اولین تصویر از گذشــته به 
ذهــن مــن خطور کرد و مرا به ســمت 
خود کشــید و من بر مبنای آن فیلمنامه 

را نوشتم. 
در واقع واکنش یا اطلاعات هستند 
که همــراه تصویر مرا به ســمت خود 
می کشند. از ســوی دیگر فیلم هایی که 
بر مبنای ایدئولوژی ســاخته می شوند 
نمی توانند دایمی باشــند، زیرا در واقع 
از افکار کارگــردان بیرون می آیند نه از 

قلبشان.
با تاکید بر اینکه همه داســتان ها از 
درگیری یا تلفیق عشق و خشونت پدید 
می آیند، فرهادی گفت: امروز عشــق در 
سرتاســر جهان وجود دارد و خشونت 
هم وجود دارد که به آن آسیب می رساند. 
امــا در دوره مدرنی که ما در آن زندگی 
می کنیم، روش روایت عشــق زبان های 
مختلفی دارد. به همین دلیل، تغییرات در 

جهان باعث تغییر زبان و شــکل این دو 
احساس می شود.

فرهــادی در ادامــه تاکید کرد که 
انتظار ندارد مخاطبان در سراســر جهان 
فرهنــگ ایرانی را درک کنند. وی گفت: 
نبایــد همان طور که داســتان نوشــته 

می شود درک شود. 
بــه نظرم، اگــر ســناریویی را که 
می نویســم بــاور کنــم و از آن راضی 
باشــم، مردم دیگر نقاط جهان هم از آن 
قطعــاً راضی خواهند شــد و از آن متاثر 

می شوند.
کارگردان مشــهور ایرانی با تأکید 
بر موفقیت جهانی سینمای ایران گفت: 
ســینمای ایران ابتدا واکنشــی در برابر 
ســینمای اروپــا به ویژه هالیــوود بود. 
ایــن امر آنقدر عادی شــد که مخاطبان 
می خواســتند از طریق آن زندگی واقعی 

و ساده را در خیابان ببینند.
وی اضافــه کــرد: از این نظر، من 
مفاهیــم زندگی و واقعیــت را متفاوت 

می بینم. چیزی که شــما در بســیاری از 
فیلم های ایرانی می بینید نگاهی متفاوت 
از زندگی اســت. در حقیقــت، ما یک 
نقطه تضاد به واقعیت فیلم هایمان اضافه 
می کنیــم تا بتوانیــم زندگی را با دیدگاه 

واقعیت بهتر ببینیم.
فرهادی تاکید داشــت که در یک 
فیلم واقع گرایانه، بیان بخشی از زندگی، 

به معنای موفقیت است. 
او گفــت: اما خلق کــردن اعماق 
جدیــد در دنیایــی که در فیلــم به نظر 

می رسد در حقیقت هنر است.
جشنواره فیلمنامه نویسی تی آرتی 
که به پیشــبرد پروژه های فیلمسازان در 
مرحله فیلمنامه نویســی کمک می کند، 
شنبه با یک مراسم اهدای جوایز به اتمام 

رسید. 
از  شناخته شــده ای  فیلمســازان 
بریتانیا، ســوئد، آلمان، ایتالیا، فرانســه، 
کرواسی، بوسنی و هرزگووین و قطر در 

این رخداد سالانه شرکت کردند.
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